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Szám: K.83-9/2010. 

J E G Y Z İ K Ö N Y V  

Készült:  Kislıd Község Önkormányzata Képviselı-testületének 2010. május 13-án 17 
órakor kezdıdı rendkívüli, nyílt ülésérıl. 

Az ülés helye: Magyarpolány és Kislıd Községek Körjegyzıségének Kislıdi Telephelye, 
Tanácsterem 
(8446 Kislıd, Hısök tere 2.) 

Jelen vannak: 

 Somogyi Anna polgármester 

 Adonyi Józsefné képviselı   

 Dr. Lóderer Alajos képviselı 

 Juhász Ervin képviselı 

 Kissné Krámli Gabriella képviselı 

 Magvas Antal képviselı   

 Marosi Ödön képviselı 

 Üregi Éva képviselı 

Tanácskozási joggal jelen van: 

 dr. Szivák Péter körjegyzı 

 Ferenczi Gábor 

Igazoltan távol maradt:   

 Kléri Gyula képviselı 

 Széplábi Ferenc képviselı   

 

 

Somogyi Anna polgármester: 
Tisztelettel köszöntöm a Képviselı-testületet. Megállapítom, hogy a képviselı-testületi ülésen 
a 10 fı képviselıbıl 8 fı jelen van, az ülés határozatképes, így azt megnyitom. 

A meghívóban szereplı napirendi pontokkal kapcsolatban van valakinek kérdése, illetve 
módosító javaslata? 

Amennyiben nincs, szavazásra bocsátom a kérdést! 
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Aki a napirenddel egyetért, kérem emelje fel a kezét! 

Megállapítom, hogy a Képviselı-testület 8 igen szavazattal, ellenszavazat nélkül az ülés 
napirendjét az alábbiak szerint fogadja el: 

Napirend: 
 

1.) A trianoni emlékmő elhelyezésével kapcsolatban hozott döntés újra tárgyalása. 
        Elıadó: Somogyi Anna polgármester 
 

2.) Vegyes ügyek 
        Elıadó: Somogyi Anna polgármester 
 

Napirendi pontok tárgyalása: 

1. Napirendi pont: 

A trianoni emlékmő elhelyezésével kapcsolatban hozott döntés újra tárgyalása. 
Elıadó: Somogyi Anna polgármester 

Somogyi Anna polgármester: 
Tisztelettel a köszöntöm a Képviselı-testület megjelent tagjait, és Ferenczi Gábor 
országgyőlési képviselı urat. Az elızı ülésünkön vegyes ügyek keretein belül tárgyaltunk, és 
döntöttünk egy trianoni emlékmő óvodai melletti udvarban történı elhelyezésérıl. A döntést 
követı napokban több képviselı megkeresett azzal, hogy a lakosok nem tetszésüket fejezték ki 
nekik az emlékmő felállításáról, illetıleg az óvoda udvarában történı felállításáról. Személy 
szerint engem is többen megkerestek azzal, hogy nem a falu központjába való egy ilyen 
emlékmő. Tekintettel arra, hogy több képviselı is kérte a téma újbóli megtárgyalását 
összehívtam a mai testületi ülést. Kérlek titeket mondjátok el az emlékmő felállításával 
kapcsolatos véleményeteket. Gábor Ön jelentkezett elıször, megadom a szót. 
 
Ferenczi Gábor: 
Nem a Jobbik képviselıjeként, hanem magánemberként jelentem meg a mai kislıdi képviselı-
testületi ülésen. El szeretném mondani, hogy az emlékmővel kapcsolatban próbáljuk meg félre 
tenni politikai nézeteinket, és arra helyezzük a hangsúlyt, ami mindannyiunkban közös, hogy 
magyarok vagyunk, és ez az emlékmő a magyarság legnagyobb tragédiájának állítana méltó 
emléket. Szomorú, hogy a fiatal generáció mennyire keveset tud a trianoni eseményekrıl. 
Szerintem tartozunk annyival a háborúban harcoló hıseinknek, felmenıinknek, hogy felhívjuk 
a figyelmet arra, hogy mekkora érvágás érte 1920-ban a magyarságot, amiért ık harcoltak. 
Eldughatják ezt az emlékmővet a falu valamelyik határába, de a leglényegesebb funkcióját 
ezzel el is veszítené. A politikai semlegességet úgy szeretnénk biztosítani, hogy minden 
politikai párt helyi vezetıjét meghívjuk az emlékmő átadására. A magyarságról kell, hogy 
szóljon ez az esemény, és ez az emlékmő, nem a politikai megosztottságról. 
 
Juhász Ervin képviselı: 
Nem voltam jelen az elızı testületi ülésen, ezért most szeretném elmondani a véleményemet 
errıl az emlékmő állításról. Jól meg kell gondolnunk, hogy milyen szimbólumokat 
tartalmazzon az emlékmő. Sajnos a kettıs keresztet az árpád-sávos zászlót már Jobbikos 
szimbólumként kezelik az emberek, és ilyen politikai beállítottságú jelképek megoszthatják a 
lakosságot. 
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Magvas Antal képviselı: 
A lakosság véleményét egyértelmően figyelembe kell vennünk döntéseink során, de a döntést 
nekünk kell meghoznunk, és mindenki tetszését úgy sem fogjuk tudni elérni. Trianon a magyar 
oktatás, a múlt felvállalásának szégyene. Egy vesztes háború következményeit szimbolizálja, 
ami nagyon súlyosan érintette az országot. Rosszul értelmezett szemérmességünk 
következménye, hogy Trianonról sokáig nem beszéltünk, illetve nem lehetett beszélni. A 
magyarság felvállalása itt kezdıdik, hogy merünk-e foglalkozni ezzel a témával. Nem szabad 
egy párthoz kötni azt, hogy megemlékezzünk-e errıl a történelmi eseményrıl. El kell mondani 
az Emlékmő ellenzıinek, hogy mirıl szól Trianon, és mirıl szól ez az emlékmő, és szerintem 
akkor nem lesz olyan ember, aki ezt ellenezni fogja.  
 
Somogyi Anna polgármester: 
Kiemelném, hogy nem arról van szó, hogy az emberek nem szeretnék, hogy megemlékezzünk 
Trianonról, de ennek az emlékmőnek az állítását a Jobbik kezdeményezte, a kettıs kereszt 
sajnos ma már a Jobbikhoz köthetı, és nem szeretnének az emberek párt szimbólumként is 
értelmezhetı, jellemzıen egy párthoz kötıdı emlékmővet látni a falu központjában. 
Felvetıdött, hogy legyen inkább a Milleniumi parkban, vagy a Hısök terén. A park sem egy 
eldugott hely, ott gyülekeznek nyáron a fiatalok, abszolút közösségi színtér. 
 
Ferenczi Gábor: 
Az emlékmő talapzatát valóban Nagy Magyarország formában szeretnénk megjeleníteni, 
amivel azt kívánjuk szimbolizálni, hogy az egykori Magyarország területén élı magyarságról 
nem szabad soha megfeledkeznünk. A kettıs kereszt a jelenlegi magyar állami címer része, 
nem a Jobbik sajátja. Nem a Jobbikkal való kapcsolatot kell keresni és kifogásolni, ez a falu 
emlékmőve lesz, és a magyarságról szól. 
 
Dr. Lóderer Alajos képviselı: 
Emlékeztetném a Tisztelt Képviselı-testületet, hogy úgy kezdıdött ez az egész, hogy tavaly 
voltunk az Évával a csókakıi várban, ahol már áll egy trianoni emlékmő, és nagyon megtetszett 
az ötlet. Említettem is a Képviselı-testület egyik ülésén, de azóta sem történt semmi. A Jobbik 
helyi szervezetében lévı fiatalok az ügy mellé álltak, és rengeteget dolgoztak azért, hogy az 
ügy ott tartson ahol ma tart. Megtehette volna ezt más is, de senki a füle botját sem mozdította. 
 
Somogyi Anna polgármester: 
Az a baj, hogy az emberekbe benne van ez a párhuzam a Jobbik és a Nagy Magyarország, 
valamint a kettıs kereszt, mint szimbólum között, és nem szeretném, ha ebbıl az emlékmő 
állításból nem az sülne ki, ami a célunk, hanem épp az ellenkezıje a megosztottság. 
 
Dr. Lóderer Alajos képviselı: 
Aki egy trianoni emlékmő állításában nem az összefogást, a magyarságtudat kinyilvánítását 
látja, az nem is tudja, hogy mi történt ott valójában. Ezeknek az embereknek el kell mondani, 
hogy mit tettek akkor ott velünk. Igenis kommunikálni kell ezt az emberek felé. Ha azt 
mondjátok, hogy egyetértetek ennek az emlékmőnek a felállításával, akkor ezt el kell mondani 
azoknak az embereknek is, akik megkeresnek titeket ezzel kapcsolatban, nem csak 
meghallgatni ıket, és itt beszámolni a nem tetszésükrıl. 
 
Somogyi Anna polgármester: 
Úgy gondolom, hogy az emlékmő állításával tényleg nincsen ellenvetésünk, és akik engem 
megkerestek nekik sem az emlékmővel volt a gondjuk, hanem annak helyszínével. Próbáljunk 
meg az Emlékmőnek egy másik helyet találni. Azzal a területtel az Önkormányzatnak 
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egyébként is más tervei voltak, beszéltünk már róla, hogy jó lenne ott egy pár férıhelyes 
parkolót, illetve a füves részen padok elhelyezésével egy kis pihenı helyet létrehozni. Mit 
szólnátok, ha a hısi emlékmő mellett kerülne elhelyezésre az új emlékmő? 
 
Dr. Lóderer Alajos képviselı: 
Mi eredetileg ott szerettük volna elhelyezni, de ezt nem is mertem felvetni a Testület elıtt, mert 
azt hittem, hogy abba aztán végképp nem egyeznétek bele. 
 
Magvas Antal képviselı: 
Szerintem az egy méltó, és megfelelı hely lenne az emlékmő elhelyezéséhez. Annyit szeretnék 
kérni, hogy amennyibe oda kerül az emlékmő, úgy annak elhelyezésekor a már ott lévı fákra 
vigyázzatok. 
 
Dr. Lóderer Alajos képviselı: 
Ez természetes. 
 
Somogyi Anna polgármester: 
Tavaly már tartottunk ott egy trianoni emlékrendezvényt, ahol egész szép számban 
megjelentek. A két emlékmő közös tıbıl fakadó tragédiáknak állítana méltó emléket, és még 
van elég hely a Hısi emlékmő és a közút közötti területen egy újabb alkotásnak. Mekkora 
területre lenne szükségetek? 
 
Dr. Lóderer Alajos képviselı: 
Körülbelül 6 m2 foglalna el az emlékmő alapzatát képezı Nagy Magyarország forma. 
 
Juhász Ervin képviselı: 
Idáig nem is hallottam errıl a verzióról, de szerintem ez megfelelı megoldást jelentene 
mindenki számára. 
 
Adonyi Józsefné képviselı: 
Szerintem is jobb helyen lenne ott, mint az Óvoda udvarban. Nyugodtabb hely az, esetleges 
rongálásnak is kevésbé lenne kitéve. 
 
dr. Szivák Péter körjegyzı: 
Hová helyeznék pontosan az emlékmővet, a Hısök tere melyik részére? Szeretném a 
határozatban pontosítani a helyét, mert ez az egész a Hısök tereként szerepel az ingatlan 
nyilvántartásban. 
 
Dr. Lóderer Alajos képviselı: 
A legjobb a Hısi emlékmő és a közút közötti terület lenne. Az ott lévı füves részen ideális 
helye lenne, és a Hısi emlékmőtıl is megfelelı távolságra lenne, nem zavarná egy újabb 
megjelenése a már meglévıt. 
 
Ferenczi Gábor: 
Mindenképpen hangsúlyozni szeretnénk, hogy ez az emlékmő nem a Jobbikról, hanem a 
Magyarságról, és a Kislıdiekrıl szól, ezért arra kérnénk a Polgármester Asszonyt, hogy vegyen 
részt az Emlékmő 2010. június 6. napján történı felavatásán, és természetesen örömmel 
vennénk , ha a Képviselı-testület tagjai is megjelennének. 
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Somogyi Anna polgármester: 
Természetesen részt veszünk az átadó ceremónián. 
Amennyiben nincsen több hozzá szólás, szavazásra bocsátom a kérdést! 
Aki egyetért azzal, hogy a Trianoni emlékmő állításának engedélyezésérıl szóló 18/2010. 
(IV.28.) határozatunkat módosítsuk, és a 6 m2 alapterülető emlékmő elhelyezését a Hısök 
terének a Hısi emlékmő és a közút közötti területen engedélyezzük, kérem emelje fel a kezét! 

A Képviselı-testület 7 igen szavazattal, ellenszavazat nélkül a következı határozatot hozta: 

Kislıd Község Önkormányzata Képviselı-testületének 19/2010.(V.13.) 
számú határozata 

Kislıd Község Önkormányzatának Képviselı-testülete úgy dönt, hogy Trianon 
emlékmő Kislıd 456 hrsz. területen történı elhelyezésének engedélyezésérıl 
szóló 18/2009. (IV.28.) számú határozatát módosítja, és az emlékmő 
elhelyezését nem az Óvoda melletti területen, hanem a Hısi emlékmő és a 
közút közötti területen engedélyezi. 

Felelıs: Somogyi Anna polgármester 
Határid ı: 2010. június 6. 

2. Napirendi pont: 

Vegyes ügyek 
Elıadó: Somogyi Anna polgármester 

Somogyi Anna polgármester: 
 

 
 

Somogyi Anna polgármester: 
A nyílt testületi ülést ezennel bezárom. (17.35) 

Kislıd, 2010. május 25. 

 

 

 

 

 

 

    Somogyi Anna   dr. Szivák Péter 
 polgármester körjegyzı 


